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Referat af Visionsmøde i DOF Nordvestjylland
Lørdag  den  5.  november 2022,  i  Vejlernes  Administrationsbygning,  Bygholmvej  71,  7742
Vesløs

Til stede: Martin (MHH), Elly (EH), Keld (KDP), Jan (JSK), Gerner (GM), Anni (AS), Brian (TBJ),
Kirsten Marie (KMH), Aase (AABK) samt Poul Blicher Andersen (PBA), Gorm Wæhrens (GW),
Mette H. H. Hansen (MHHH) og Casper Pedersen (CP).

Fraværende fra bestyrelsen: Henrik (HHN), Jes (JG),

Desuden var der afbud fra følgende: Carsten Krog Pedersen, Lars Mogensen, Søren Krag, Jens
Kristian Kjærgaard og Anni Oppelstrup.
…………………………………………………………………………………………………………

MHH bød velkommen til deltagerne i Visionsmødet, hvorefter der var en kort præsentationsrunde af
deltagerne. Efter en frokost gennemgik MHH den fremsendte dagsorden:

1. Hvordan gør vi afdelingen mere synlig – og medlemslisten mere aktiv?
2. Niveauer for brugeroprettelse på hjemmeside.
3. Hundeluftning (Jes)
4. Fugletællinger / Ynglefugletællinger (Jes / Henrik)
5. Videoklip (Jes)
6. Naturfotografer (Jes)
7. Hvordan får man dialog med de unge?

MHH ønskede følgende emner tilføjet til dagsordenen:
8. Facebook
9. DOF NV’s 50 års jubilæum i 2023
10. Naturpolitik

Herudover kan yderligere emner tages op i løbet af mødet.

Ad 1:      Hvordan gør vi afdelingen mere synlig?  

Der var følgende forslag til synliggørelse:

• Få traileren eller dele af den ud til flere arrangementer, blandt andet på skoler og andre
læreanstalter.

• Oplysning om ressourceperson/kontaktperson på hjemmesiden og FB.
• Tage mere fat på relevante lærere i stedet for skolelederne.
• Mere samarbejde med områdets biblioteker, da disse bruges mere og mere til arrangementer.
• Lave korte videoer, der viser, hvad vi kan – til brug på både hjemmeside, FB og link via

nyhedsbrev. Aktion: MHHH.
• Lave kufferter som klassesæt med kikkerter, skop og brochurer).
• Finde flere arrangementer, som traileren eller klassesæt kan deltage i.
• I alle tilfælde er det vigtigt at finde ud af, hvem der er målgruppen.



• På ”Min side” kan hvert enkelt medlem vinge af, hvis man kan tænke sig at deltage i det
frivillige arbejde. Det tjekkes op med Fuglenes Hus, i hvilket omgang man må tage direkte
kontakt til de medlemmer, der har tilmeldt sig frivilligt arbejde.

Ad 2:      Niveauer for brugeroprettelse på hjemmeside  

Dette er mest relevant for bestyrelsen, men også for andre. EH, der p.t. er webmaster, anbefaler, at
der er en webmaster, der er ansvarlig for hjemmesiden. Generelle opslag sendes til webmasteren,
der lægger dem op. Turarrangementer og ekskursionsberetninger kan man selv lægge op. Der kan
eventuelt laves en video, der viser, hvordan indlæg lægges op på hjemmesiden. Desuden er det vig-
tigt at kunne selektere, så spam undgås. Der kan eventuelt indhentes inspiration fra andre lokalafde-
linger. Det er vigtigt at finde en person, der kan tage over efter EH, der udtræder af bestyrelsen på
generalforsamlingen i februar.

Ad 3:      Hundeluftning (Jes)  

Regler for hundeluftning er anført i Hundeloven. Jes ønsker, at DOF samlet skal forsøge at få en
forbedret Hundelov. Skov- og Naturstyrelsen har allerede arbejdet med problemstillingen. Og DOF
lokalt kan ikke gøre mere med hensyn til lovgivningen. Alligevel er problemet med løse hunde
stort, specielt i områder og perioder, hvor fuglene yngler. Det blev foreslået, at man forud for yng-
leperioden på FB gør opmærksom på, at man skal passe på de ynglende fugle. Det blev også fore-
slået, at der blev sat laminerede sedler op på ynglelokationerne. 

Ad 4: Fugletællinger / Ynglefugletællinger (Jes / Henrik)

Der har været tælling af sortgrå ryle, traner, tinksmed. Der tælles igen i januar. DOF Vestjylland
laver en lignende tælling samme dag. Det blev foreslået, at kontakte TV MV for at få dem til at lave
et indslag om sortgrå ryle. Det forsøges, at få DOF Ung med ud til sortgrå ryle tællingen i januar.
Det kan eventuelt arrangeres som et weekend arrangement med hyggeligt samvær om aftenen og
fugletælling næste dag. GW foreslog andre tællinger af for eksempel svaner og røde glenter samt
fuglebrætstællinger.

Ad 5: Videoklip (Jes)

Tages op på et bestyrelsesmøde, hvor Jes deltager.

Ad 6:      Naturfotografer (Jes)  

God opførsel ude i felten er nødvendig. Det er ikke god opførsel at gå ind på privat grund, hvor det
ikke er tilladt. I mange tilfælde drejer det sig om fuglefotografer og ofte ikke DOF’ere. Kodeks for
god opførsel  efterlystes,  og  i  den  forbindelse  henviste  KMH til  skrivelsen  fra  Feltornitologisk
udvalg ”Når du ser en sjælden fugl”, som hun sendte til mødedeltagerne. Det blev foreslået, at man
eventuelt kunne komme ud til fotokurser og fortælle om reglerne for fuglefotografering.

Ad 7:      Hvordan får man dialog med de unge  

Et samarbejde mellem Viborg Ungdomsråd og DOF Ung blev foreslået, eventuelt i samarbejde med
Viborg Bibliotek. CP tager en snak med DOF Ung og Theodor, der er med i Viborg Ungdomsråd.
Når  erfaringer  herfra  er  opnået,  kan  der  eventuelt  tages  kontakt  til  andre  Ungdomsråd.  KMH
oplyste, at grønt ungdomsråd i Viborg Kommune er i støbeskeen. CP foreslog at besøge skoler og få
nogle med og få dem givet nogle gode oplevelser, som de kan give videre. Måske Michael Winther



eller en anden naturformidler kan tage børn fra Ørneklubben med til Kølsen for at se efter ørne. Der
kan også arrangeres mosehornugletur for Ørneklubben. Også de planlagte ture rundt om Søndersø
er velegnet til ture for børn og unge. MHHH foreslog at tage kontakt til Ungdomsrådet i Viborg. 

Ad 8:      Facebook  

Der var enighed om, at FB siden fungerer godt.

Ad 9:      DOF NV’s 50 års jubilæum i 2023  

Den officielle jubilæumsdato er tirsdag den 6. juli. Der var enighed om at bruge hele året til at
markere jubilæet. Eventuelt et arrangement på selve dagen eller i en nærliggende weekend. PBA
oplyste, at materialer fra hans fars tid stadig eksisterer. 
Forslag til arrangementer: Busture, foredrag, medlemmer der har været med hele vejen (Jens Peter
Nørgaard,  Skive).  DOF Vestjylland har  jubilæum i  år.  Eventuelt  kan  inspiration  findes  i  deres
program. Arbejdsgruppe: MHH, GW. Mindst 2 mere bør være med i arbejdsgruppen. Programmet
for 2023-arrangementerne bør laves snarest muligt.

Ad 10:  Naturpolitik  

Hjarbækfjord diskuteredes. Hjarbæk er meget andet end fugle. PBA anførte, at fjorden ikke får det
bedre af en bro. Det er nødvendigt at få fat i landbruget, så kvælstofudslip mindskes. Vedrørende
afstrømningsområder til bunden af Limfjorden skal dyrehold nedbringes. GW oplyste, at Hjarbæk-
fjorden nogle steder mangler filtrerigslag, så jorden bedst egner sig til græsning. Randzoner skal
genskabes.
Biogasanlæg ved Tjele diskuteredes.
PBA oplyste, at der afholdes naturpolitisk møde først i de nye år, og at han indkalder til mødet.
GW oplyste, at der er 5 muslingeanlæg mellem Skive og Hvalpsund, og at de er skyld i bundforure-
ning. Der er ingen strøm til at lave gennemstrømning i Limfjorden. Der har i 2013 været svinevirus
i muslinger i Limfjorden og senere i Kattegat.

Ordet frit:

GW omtalte status på mågerne. Det er vigtigt at rydde op i byerne, så mågerne ikke har noget at
leve af. MHHH oplyste, at antallet af hættemåger er gået tilbage.

PBA oplyste, at faunastriber tages op.

Generalforsamlingen afholdes sidst i februar 2023. Vær opmærksom på kandidater til bestyrelsen.
Dette tages op på næste bestyrelsesmøde.

Formanden rundede Visionsmødet af med at bede om deltagernes indtryk af dagens forløb. Der var
enighed om, at der var kommet mange gode ideer frem, og at der havde været en god dialog på
mødet samt en god ledelse. 

Formanden takkede herefter for en god dag.

Visionsmødet afsluttedes med fælles middag.

Referent Aase Busk Kristensen


